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Szijjártó Péter: a kínai vállalatok ellen indított hadjárat az európai gazdaság 

számára is káros 
2024. április 26. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, PestiSrácok.hu, origo.hu 

Magyarországon jól látható a rendkívül szoros összefonódás a német és a kínai vállalatok 

között, ezért nem is érthető, hogy miről beszélnek Brüsszelben, valószínűleg fogalmuk sincs 

arról, hogy miként zajlik a valóságban az autóipar elektromos átállása - közölte a tárca 

tájékoztatása szerint Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter pénteken Budapesten. A 

tárcavezető a cseh kollégájával, Jan Lipavskyval közös sajtóértekezletén újságírói kérdésekre 

reagálva élesen felszólalt a világ blokkosodása felé mutató erőfeszítések ellen, s úgy vélte, hogy 

a kínai vállalatok elleni európai uniós fellépésekkor Magyarországra kellene tekinteni, ahol a 

legnagyobb német és kínai gyártók olyan szorosan működnek együtt az autóiparban, hogy 

szorosabbat már el sem lehet képzelni. Szijjártó Péter egy magyar-ukrán csúcstalálkozó 

lehetőségével kapcsolatban megismételte, hogy akkor kerülhet sor erre, ha a kárpátaljai 

közösség visszakapta a jogokat, amelyekkel 2015-ben rendelkezett. "Nem az ígérvény 

megtételekor, hanem amikor visszakapták a jogokat, akkor lehet csúcstalálkozó. Mi készen 

állunk rá. Elvárásaink világosak, azt tizenegy pontban átadtuk. Folyamatosan beszélek Jermak 

kollégával, Kuleba kollégával, tudják, hogy mit szeretnénk, tudják, mik az elvárásaink, és 

remélem, hogy egyszer majd figyelembe is veszik őket" - fogalmazott. 

 

Varga Mihály: Magyarországon és a határon túli magyarlakta területeken 2010 

és 2019 között 3000 templomot újítottak fel vagy építettek 
2024. április 28. – MTI, hirado.hu, Felvidék.ma 

Bármilyen nyomás is érjen bennünket, a magyar kormány kiáll Európa keresztény alapjai 

mellett – jelentette ki a pénzügyminiszter a Jász-Nagykun-Szolnok vármegyei Kunmadaras 

felújított református templomának hálaadó ünnepségén vasárnap. Varga Mihály kiemelte: 

miközben tőlünk nyugatra templomok tűnnek el, Magyarországon és a külhonban 3000 

templom építését vagy felújítását támogatta a kormány az elmúlt évtizedben. “Tőlünk nyugatra 

gyakori vélemény, hogy a templomoknak ma már nincs társadalmi hasznuk – mondta, 

hozzátéve: márpedig a templomok a közös szellemi építkezés legalapvetőbb helyszínei.” – tette 

hozzá. A miniszter azt mondta, hogy a templomok a legkisebb faluban is tanújelei a keresztény 

kulturális gyökereknek, amelyek az európai nemzetállamokat évszázadokon át erősítették. 

 

Jakab István: június 9-én eldől Európa sorsa, és benne a magyarság sorsa is 
2024. április 27. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Krónika, Vajma.info 

A június 9-i európai parlamenti választásokon eldől Európa sorsa, és benne a magyarság sorsa 

is - jelentette ki Jakab István, az Országgyűlés alelnöke szombaton az erdélyi Buzában tartott 
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búzaszentelő ünnepségen. A mezőségi községben első alkalommal szervezett búzaszentelést a 

Pro Agricultura Egyesület, mely 2022-től csatlakozott a Magyarok kenyere - 15 millió búzaszem 

elnevezésű programhoz. Az egyik helyi gazda búzatáblájánál tartott ünnepségen Jakab István 

a Magyar Gazdakörök és Gazdaszövetkezetek Szövetségének (MAGOSZ) elnökeként is 

örömének adott hangot, hogy együtt ünnepelhet a mezőségi magyarokkal, gazdákkal, és együtt 

tesznek kísérletet arra, hogy következő időszakban milyen stratégia mentén tudnak építkezni. 

Emlékeztetett a 2004. december 5-i magyarországi népszavazásra, és arra, hogy azóta egyre 

szorosabb a magyar összetartozás érzése. "Azért, mert azóta Magyarország világosan 

kinyilvánította, hogy nemcsak lélekben kíván felelősséget vállalni a határon túli magyarságért, 

hanem tettekben is felelősséget vállal" - hangsúlyozta. 

 

Kezdetét vette a Szlovákiai Magyar Pedagógusok XXIX. Országos Találkozója 
2024. április 27. – Ma7.sk 

A Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége a hétvégén Rozsnyón rendezi meg a XXIX. 

Szlovákiai Magyar Pedagógusok Országos Találkozóját, illetve annak keretében A változások 

kulcsszereplője: a pedagógus című szakmai konferenciáját. Az országos találkozó a felvidéki 

magyar pedagógusok legnagyobb múltú, legjelentősebb szakmai összejövetele, melyet immár 

29. alkalommal rendez meg a Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége (SZMPSZ). 

(…)Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkár hivatali elfoglaltsága miatt nem 

tudott részt venni a konferencián, üzenetét Czimbalmosné Molnár Éva, a Nemzetpolitikai 

Államtitkárság Felvidéki Főosztályának vezetője tolmácsolta. Rámutatott, Magyarország 

kormánya 2010-ben elkötelezte magát a külhoni magyarság támogatása mellett, s 

elkötelezettsége azóta is folyamatos és rendíthetetlen. 

 

Lezsák Sándor Mongóliába látogatott 
2024. április 26. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Lezsák Sándor, az Országgyűlés alelnöke Ulánbátorban részt vett a II. Éves Transz-altáji 

Fenntarthatósági Párbeszéd című rendezvényen csütörtökön és pénteken - közölte az 

Országgyűlés sajtófőnöke szombaton az MTI-vel. Szilágyi Zoltán tájékoztatása szerint a 

fórumnak idén az ENSZ 2030 Agendájának 16. pontja: a béke, igazságszolgáltatás és erős 

intézmények volt a témája, célja pedig az, hogy összehozza a tudományos, civil és kormányzati 

szféra képviselőit, hogy megosszák a legjobb gyakorlatokat ezek elérése érdekében. A 

közlemény idézte Lezsák Sándort, aki beszédében hangsúlyozta, hogy nem csupán Brüsszelben 

lehet változás az idén a június 9-én esedékes európai parlamenti voksolással. Donald Trump 

amerikai elnökké választásával ugyanis Washingtonban is fordulat következhet be 2024-ben. 

A konferencia egyik szekcióülését Obrusánszky Borbála történész, Magyarország ulánbátori 

nagykövete vezette, ebben a szekcióban előadást tartott Potápi Árpád, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára, az Országgyűlés magyar-mongol baráti csoportjának 

alelnöke, továbbá Hidan Csaba történész. 
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Kelemen Hunor: az erdélyi magyarság a hagyományos értékekhez hűen tudott 

fennmaradni 
2024. április 26. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Vajma.info 

Az erdélyi magyar közösség úgy maradhatott fenn, hogy az elmúlt 104 éven keresztül mindig 

ragaszkodott a hagyományokhoz, a gyökereihez, anyanyelvéhez, kultúrájához és hitéhez - 

hangsúlyozta Kelemen Hunor, a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) RMDSZ 

elnöke, Románia korábbi miniszterelnök-helyettese a Konzervatív Politikai Akció Konferencia 

(CPAC Hungary) budapesti rendezvényének második napján, pénteken. "Az elmúlt 34 évben 

is azért tudtunk sikeresek lenni, mert azokat az értékeket tartottuk irányadónak, amelyek a 

hagyományokhoz kapcsolódnak" - mondta a romániai magyar politikus más határon túli 

magyar vezetőkkel folytatott kerekasztal-beszélgetése során. Brenzovics László, a Kárpátaljai 

Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) elnöke arról beszélt, hogy az ukrajnai háború 

körülményei között a kárpátaljai magyarságnak is a hagyományos, konzervatív értékek adnak 

erőt, amelyek lehetővé teszik számukra a megmaradást. 

 

Kelemen Hunor: változásra van szükség az Európai Unióban 
2024. április 26. – MTI, Hirado.hu 

Egy közvéleménykutatás szerint az Európai Unió (EU) polgárainak 63-64 százaléka 

elégedetlen az Európai Bizottság munkájával és változást akar, "azt gondolom, az erdélyi, 

Kárpát-medencei magyaroknak is az az érzése hogy változásra van szükség" - mondta a 

Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke az M1 aktuális csatorna péntek 

reggeli műsorában. Kelemen Hunor úgy vélte, az emberek változást akarnak, amikor csökken 

a versenyképesség, a biztonságérzet, veszélyben érzik megszokott életüket, amikor 

beszűkülnek a perspektíváik. Megalapozatlan az a vád, hogy aki euroszkeptikus, az EU-ellenes 

- jelentette ki.Hozzátette: ha a magyarokat megkérdezik, nagy többségük európainak és az 

európai értékeknek, a görög-zsidó-keresztény hagyomány folytatójának tartja magát, "de a 

bizottság vezetői rossz döntéseket hoztak, ezen változtatni kell". Kelemen Hunor azzal 

összefüggésben, hogy pénteken kerekasztal-beszélgetésen vesz részt Kárpát-medencei magyar 

pártok vezetőivel a Budapesten zajló Konzervatív Politikai Akció Konferencián (CPAC 

Hungary), azt közölte: erőt jelentenek azok, akik együtt, hasonlóképpen gondolkodnak a 

magyar közösség, a különböző élethelyzetbe került magyarok sorsáról. 

 

Kelemen Hunor: az aradi Szabadság-szobor a magyarok szabadságát 

szimbolizálja 
2024. április 27. – MTI, hirado.hu, Demokrata 

Az aradi Szabadság-szobor a magyarok szabadságát szimbolizálja, és irányt mutat az erdélyi 

magyarságnak - hangsúlyozta a Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke 

szombaton Aradon. Kelemen Hunor elmondta, a 134 éves Szabadság-szobrot húsz éve 

"szabadították" ki és helyezték újra közterületre. Kiemelte: az RMDSZ megalakulásának első 
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percétől fontos volt a szobor sorsa, a közös emlékezet helyreállítása. Véleménye szerint a 

szabadság lényege az, hogy oszthatatlan, vagyis mindenkié. Azt mondta, csak akkor van 

szabadságunk, ha a mellettünk lévők is szabadok. Az erdélyi magyarságot is sokszor eltemették, 

és mégsem a gyűlöletpolitika diadalmaskodott - fűzte hozzá. Kelemen Hunor kiemelte: fontos 

a remény ébren tartása, és mindig lesz olyan pillanat, amikor az erdélyi magyar közösség a 

kezébe veheti sorsának alakítását. Hangsúlyozta, ezt a pillanatot fel kell ismerni, és élni kell 

vele. 

 

Kelemen Hunor: Marosvásárhelyt és Szatmárnémetit meg kell tartani, 

Udvarhelyt vissza kell nyerni 
2024. április 26. – MTI, Krónika, hirado.hu, maszol.ro 

Egy közvéleménykutatás szerint az Európai Unió (EU) polgárainak 63-64 százaléka 

elégedetlen az Európai Bizottság munkájával és változást akar, „azt gondolom, az erdélyi, 

Kárpát-medencei magyaroknak is az az érzése, hogy változásra van szükség” – jelentette ki 

Kelemen Hunor RMDSZ-elnök az M1 aktuális csatorna péntek reggeli műsorában. Kelemen 

Hunor a Kossuth rádió Jó reggel, Magyarország! című műsorának is vendége volt, ahol azt 

mondta: az RMDSZ számára az európai parlamenti választás tétje az, hogy az erdélyi magyar 

közösségnek legyen európai uniós képviselője, „ne nélkülünk döntsenek az EU-ban”. Ha lesz 

ötszázezer szavazatuk, két embert tudnak Brüsszelbe küldeni – idézte az MTI a szövetség 

elnökét. Kelemen Hunor utalt rá, hogy 211-212 magyar polgármester van Romániában, abban 

bízik, hogy az önkormányzati választás után is több mint 200 településvezetőjük lesz, és a 

magyar önkormányzati képviselők száma sem változik, 2700-2800 között lesz. 

 

Winkler Gyula: a szórványban is fel kell mutatni a magyar közösség erejét 
2024. április 27. – MTI, hirado.hu, Krónika 

A szórványban is fel kell mutatni a magyar közösség erejét a június 9-i romániai helyhatósági 

és európai parlamenti (EP-) választásokon - jelentette ki szombaton az erdélyi 

Torockószentgyörgyön Winkler Gyula EP-képviselő. A Romániai Magyar Demokrata Szövetség 

(RMDSZ) EP-listáját vezető politikus a szövetség Fehér megyei szervezetének kampánynyitó 

rendezvényén vett részt a torockói községnapok keretében. A Hunyad megyei politikus a 

rendezvényen arról beszélt: a szövetség a szórványban is azért dolgozik, hogy legyen magyar 

jövő, és ez a munka most a megmérettetés szakaszába érkezett. Fel kell mutatnunk 

közösségünk erejét, hogy megőrizzük a hangunkat és közösségünket Európában, az Európai 

Parlamentben, és az erőnket az önkormányzatokban, a szórványokban is, ahol ez lehetséges - 

mondta. Winkler Gyula az MTI-nek a rendezvény után elmondta: "a helyi képviselet akkor 

teljes, ha országos és európai képviselettel párosul"; egy háromlábú székhez hasonlítva az 

önkormányzati, parlamenti és EP-képviseletet. 
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Csányi Sándor: láthatólag örültek az OTP Bank kivonulásának az illetékes 

romániai hatóságok 
2024. április 26. – MTI, Krónika 

Romániából kivonult, máshol folytatja a terjeszkedést az OTP Bank – hangzott el a társaság 

pénteki éves közgyűlését követő sajtótájékoztatón. Csányi Sándor elnök-vezérigazgató az MTI 

szerint úgy nyilatkozott, nem szívesen vonultak ki Romániából, de egyértelműnek tűnt, hogy 

nem kapnak lehetőséget akvizíciókra. E nélkül pedig véleménye szerint a romániai piacon 

nehéz kis bankból nagyot csinálni, az OTP távozásának pedig láthatólag „örültek az illetékes 

hatóságok”.  

 

Nem tart a partiumi-erdélyi konkurenciától a népszerű Gyulai Várfürdő, a város 

polgármestere értéknek tekinti a többnyelvűséget  
2024. április 26. – Krónika 

Annak ellenére, hogy az elmúlt tíz évben több fürdő épült a Partiumban, Erdélyben, a romániai 

vendégek száma nem csökken. Változatlanul nagyon sokan jönnek Gyulára a határ túloldaláról, 

mert itt valami mást kapnak – jelentette ki a Krónikának adott interjúban Görgényi Ernő, a 

viharsarki város fideszes polgármestere, aki a napokban újságíró-küldöttséget fogadott a május 

9–12. között rendezendő XXIV. Nemzetközi Tűzoltó Csillagtúra beharangozásaként. Az 

elöljáró a békési város és az önkormányzat erdélyi kapcsolatairól, de a helyi románsággal ápolt 

kölcsönös megbecsülésről is nyilatkozott a lapnak.  

 

Elutasította a legfelsőbb bíróság a Békás-szoros ügyében benyújtott rendkívüli 

felülvizsgálati kérelmet 
2024. április 26. – MTI, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Elutasította a román legfelsőbb bíróság a rendkívüli felülvizsgálati kérelmet, amelyet a Hargita 

megyei önkormányzat nyújtott be a Békás-szoros közigazgatási hovatartozása ügyében – 

ismertette a pénteken nyilvánosságra hozott döntést. A Székelyhon hírportál szerint a 

legfelsőbb bíróság csütörtökön döntött, de csak pénteken hozták nyilvánosságra az ítéletet. 

Eszerint a kérelem megalapozatlan, ezért elutasították. Az ítélet nem végleges, a legfelsőbb 

bíróságon megfellebbezhető. Borboly Csaba Hargita megyei tanácselnök tavaly novemberben 

jelentette be, hogy a megyei önkormányzat a román legfelsőbb bírósághoz fordul a Békás-

szoros közigazgatási hovatartozása ügyében és a moldvai Neamț megyével évek óta folytatott 

határper újratárgyalását kéri. A Hargita megyei önkormányzat jogászai azzal indokolták a 

rendkívüli felülvizsgálati kérelem benyújtását, hogy szerintük ellentmondásos az ügyben egy 

hónappal korábban hozott jogerős ítélet indoklása. 
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Az összefogás listáját állította össze a marosvásárhelyi RMDSZ  
2024. április 26. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Az összefogás listája az, ami Marosvásárhelyen született, ugyanis a Magyar Polgári Erő és a 

roma közösséget képviselő szervezet tagja is helyett kapott rajta – mondta el Kovács Mihály 

Levente, az RMDSZ marosvásárhelyi szervezetének vezetője, miután iktatták a választási 

bizottságnál a városi tanácsosi jelöltlistát. Kovács Mihály Levente listavezető újnak számít a 

jelöltek között, de rajta kívül vannak még az előző ciklushoz viszonyítva új személyek. Mások 

mellett Kerekes Károly, aki 26 évig volt az RMDSZ képviselőházi frakciójának tagja és főként 

szociális kérdésekkel foglalkozott. De Karácsony Erdei Etel jogász, vagy az RMDSZ-szel 

együttműködő ifjúsági szervezet, a MIET jelöltje, Birtalan István Balázs és Csíki Zsolt, a 

Sportiskola igazgatója sem volt tanácsos az elmúlt négy év alatt. Az RMDSZ helyi szervezetének 

becslése szerint a szövetség 11 tanácsosjelöltet juttathat be a városi tanácsba.  

 

Közösen indul a PNL és a PSD Gyergyószentmiklóson  
2024. április 26. – szekelyhon.ro 

Alex Calbează személyében közösen indít polgármesterjelöltet a PNL és a PSD 

Gyergyószentmiklóson, és közös listával is készülnek a június 9-i választásokra. A helyi 

rendőrségnél dolgozó Alex Calbează pénteken iktatta a választáson való induláshoz szükséges 

iratcsomót, ezt követően pedig a Nicolai Nicuță-val és Teodor Dobreannal, A PSD illetve a PNL 

helyi vezetőivel közösen tartott sajtótájékoztatót. Calbează köszönetet mondva a jelöltségét 

támogató személyeknek, és elmondta: bízik abban, hogy június 9-én szavazatukkal is 

támogatni fogják, hogy megvalósíthassa az elképzeléseit. Nicolai Nicuță kifejtette, hogy a két 

párt korábban nem tudott lényeges eredményeket elérni a városban, de a mostani kampányban 

igyekeznek majd elmondani mindenkinek, hogy amit el szeretnének érni.  

 

Iktatta támogatói aláírásait Kézdivásárhely újrázni kívánó polgármestere  
2024. április 26. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Iktatta jelölési dossziéját pénteken a helyi választási irodában Bokor Tibor, Kézdivásárhely 

újabb mandátumra pályázó polgármestere, illetve az RMDSZ helyi tanácsosjelöltjei. A 

dokumentumok leadását követő nyilatkozatában az elöljáró hangsúlyozta: a választások tétje, 

hogy biztos kezekben maradjon a város vezetése. Bokor Tibor kijelentette, olyan tanácsosi listát 

tettek le, amely biztosítja a meglévő beruházások folytatását, illetve befejezését, ugyanakkor 

hangot adott azon meggyőződésének, hogy a fiatalokkal és hölgyekkel gazdagodott csapat 

révén hatékonyan működő tanácsa lesz a városnak.  

 

A visszaállamosítás célkeresztjébe került a papolci közbirtokosság 
2024. április 26. – szekelyhon.ro 

Perbe hívta a pénzügyminisztérium az állam nevében a papolci Imreh Albert közbirtokosságot, 

747 hektár erdő és 646 hektár legelő tulajdonjogát vitatva – tudta meg a szekelyhon.ro Porzsolt 

Leventétől, a Székelyföldi Erdőgazdálkodók és Erdőtulajdonosok Szövetségének elnökétől. A 

szóban forgó területet a 2005/247-es törvény alapján 2005-ben szolgáltatták vissza a papolci 
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közbirtokosságnak. Ezt megelőzően a 2001/1-es törvény alapján is visszaadtak 2200 hektár 

erdőt, de a birtokjog megszerzését ez esetben csak perrel tudta elérni a közbirtokosság. A 

pénzügyminisztérium azért vitatja a 2005-ben visszaszolgáltatott, Papolc és Kommandó 

körzetében lévő erdők, legelők tulajdonjogát, mert szerintük a két világháború között ezt a 

területet kisajátította az állam.  

 

Kisebbségtörténeti tantárgyverseny kisebbségi jelképek nélkül 
2024. április 27. – maszol.ro 

Igazi tantárgyverseny-főváros lett a hétvégére Szatmárnémeti, itt rendezik ugyanis az országos 

famegmunkálási versenyt, az iskolai sportok országos tantárgyversenyének a fiú kosárlabda 

országos szakaszát, illetve a szatmári megyeszékhely ad otthont a Magyar Kisebbség 

Történelme és Hagyományai romániai döntőjének. Ez utóbbi rendezvény megnyitóján jártunk. 

„Ezen a tantárgyversenyen nem csak a magyar kisebbség történelmi vívmányait szeretnénk 

megünnepelni, hanem igyekszünk elősegíteni a kölcsönös megértést és a kölcsönös tiszteletet 

minden, országunk e gyönyörű sarkában együtt élő nemzetiség között” – mondta Anișoara 

Boitor, főtanfelügyelő beszédében a helyi szervezők képviseletében a Magyar Kisebbség 

Történelme és Hagyományai tantárgyverseny megnyitóján. Ám épp ennek a kölcsönös 

tiszteletnek a hiányára hívta fel a figyelmet Kereskényi Gábor polgármester ünnepi gondolatai 

mellett. 

 

Visszalépett az EMSZ polgármesterjelöltje Kézdivásárhelyen – A független 

jelöltet támogatja az EMSZ 
2024. április 27. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Szövetségre lépett az Erdélyi Magyar Szövetség Kézdivásárhelyen a független 

polgármesterjelölttel, Imre Csabával, és visszalépett saját jelöltjük Szőts Emil – tette közzé a 

Facebookon az Erdélyi Magyar Szövetség. Az EMSZ részéről annyiban furcsa ez a lépés, mert 

úgy tudni: a független jelöltet valójában a PSD és a PNL alkotta koalíció grundolja a háttérből, 

hiszen testvére befutó helyen van a román pártlistán, ezen kívül annak a vállalkozói 

szövetségnek volt az elnöke, amelynek titkáraként a román pártlistát vezető Pătru Constatin 

tevékenykedett. Időközben mindketten visszaléptek a civil szervezet éléről. 

 

Jeles évfordulókat és a szervezők reményei szerint választási győzelmet is 

ünnepelnek az idei Fehér Megyei Magyar Napokon 
2024. április 27. – maszol.ro 

240 éve született a nagyenyedi Bethlen-kollégium legjelesebb diákja, Kőrösi Csoma Sándor, 

320 éve történt Nagyenyed negyedik elpusztítása, amelyről a 120 évvel ezelőtt elhunyt Jókai is 

megemlékezik A nagyenyedi két fűzfa című elbeszélésében – ezekre az évfordulókra is 

reflektálnak majd az idei Fehér Megyei Magyar Napok rendezvényein. A magyar napokat 

nyolcadik alkalommal szervezik meg, idén június 19. és 23. között kerül sor a rendezvényre, a 

fő helyszín ezúttal is a nagyenyedi Bethlen Gábor Kollégium lesz. Sajtótájékoztató keretében 
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ismertették a megye legnagyobb magyar rendezvényének programját és célkitűzéseit a 

szervezők: az ötletgazda Lőrincz Helga, Nagyenyed alpolgármestere és Szőcs Ildikó, a Bethlen 

Gábor Kollégium igazgatója. 

 

Megújult a Szatmári béke emlékműve 
2024. április 27. – maszol.ro 

Harmincötödik alkalommal szervezetek megemlékezést a Majtényi síkon, Kismajtényban, a 

Szatmári béke emlékművénél, ám ez az alkalom más volt, mint a többi: az emlékoszlop és 

környéke a közeli Nagykároly város vállalkozóinak támogatásával teljesen megújult. Most 

kerítés veszi körül, és egy másik emlékművet is állítottak, amely két nyelven meséli el a 

fegyverletétel történetét. A szombat délben tartott megemlékezésen David Gheorghe, Majtény 

község polgármestere mondott köszönetet a nagylelkű támogatóknak, akik nem csak pénzzel, 

hanem emberi erővel is hozzájárultak a munka elvégzéséhez. Pataki Csaba megyei tanácselnök 

a sokszínű közösséget dicsérte, amely most emlékparkkal gazdagodott. Köszönetet mondott 

Muzsnay Árpádnak, az EMKE Szatmár megyei elnökének is, aki több mint harminc éven át volt 

a szíve-lelke a majtényi megemlékezésnek. Ugyanakkor köszönetet mondott Mold Máriusznak 

is, a felújítás, emlékparkká-alakítás kezdeményezőjének is, aki már több nagykárolyi 

szoborállítás ötletgazdája és finanszírozója is volt. 

 

Meglepő, de először rendeztek búzaszentelő ünnepséget a mezőségi Búzában  
2024. április 27. – MTI, Krónika, szekelyhon.ro 

Első alkalommal szervezett búzaszentelést a Kolozs megyei Búza községben a Pro Agricultura 

Egyesület, mely 2022-től csatlakozott a Magyarok kenyere – 15 millió búzaszem elnevezésű 

programhoz. Az egyik helyi gazda búzatáblájánál tartott szombati ünnepségen Jakab István a 

Magyar Gazdakörök és Gazdaszövetkezetek Szövetségének (MAGOSZ) elnökeként is 

örömének adott hangot, hogy együtt ünnepelhet a mezőségi magyarokkal, gazdákkal, és együtt 

tesznek kísérletet arra, hogy a következő időszakban milyen stratégia mentén tudnak építkezni. 

„A június 9-i európai parlamenti választásokon eldől Európa sorsa, és benne a magyarság sorsa 

is” – jelentette ki az Országgyűlés alelnöke a Szamosújvártól 33 kilométerre fekvő mezőségi 

településen. Emlékeztetett a 2004. december 5-i magyarországi népszavazásra, és arra, hogy 

azóta egyre szorosabb a magyar összetartozás érzése.  

 

Európai szellemiségre vallott 20 évvel ezelőtt, ma már a románoknak is 

normalitást jelent az aradi Szabadság-szobor újraállítása  
2024. április 27. – MTI, Krónika, maszol.ro 

Az aradi Szabadság-szobor húsz évvel ezelőtti újbóli köztéri állítása a román–magyar 

együttműködés jó példája volt, egyúttal megmutatta Arad európai szellemiségét, jóval 

Románia uniós csatlakozása előtt – hangoztatták a szónokok azon a szombat esti ünnepségen, 

amelyet az aradi Román–magyar megbékélés parkjában tartottak abból az alkalomból, hogy 

2004. április 25-én ismét felavatták Zala György monumentális szoborcsoportját, az 1849. 

október 6-án Aradon kivégzett honvédtábornokok emlékművét. Az ünnepséget megelőzően a 
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Szabadság-szobornak és a román ’48-as emlékműnek ottont adó park szomszédságában lévő 

Csiky Gergely Főgimnázium dísztermében lakossági fórumot tartottak Kelemen Hunor 

RMDSZ-elnök és a június 9-i helyhatósági választásokon az RMDSZ színeiben induló Arad 

megyei jelöltek részvételével. A kampányrendezvény végén már gyülekeztek a téren a jubileumi 

ünnepségre készülők, köztük sok olyan személy, aki annak idején önkéntestként segédkezett a 

szoboralakok várból történő 1999-es kihozatalakor, anyagilag is hozzájárult a 2004-es 

szoborállítás költségeihez, vagy egyszerű érdeklődőként a húsz évvel ezelőtt leleplezésen is 

jelen volt.  

 

Kártevő rovarokhoz hasonlítja az EMSZ politikusait az RMDSZ Bihar megyei 

ügyvezető elnöke 
2024. április 28. – Krónika 

Legyekhez, szúnyogokhoz hasonlítja az Erdélyi Magyar Szövetség képviselőit Szabó Ödön, az 

RMDSZ Bihar megyei szervezetének ügyvezető elnöke. A politikus az RMDSZ Bihar megyei 

szervezetének napokban rendezett küldöttgyűlésén felrótta az EMSZ-nek, hogy az általa a 

2020-ban rendezett helyhatósági választáson megyei szinten szerzett közel 6000 szavazat 

„elveszett” (mivel a párt nem jutott be a megyei önkormányzatba), és emiatt az RMDSZ két 

megyei tanácsosi mandátummal kevesebbet szerzett. Szabó Ödön úgy véli, az EMSZ-nek nem 

is az a „feladata”, hogy bejusson, hanem hogy az RMDSZ-t „lefoglalja”. Az EMSZ botrányosnak 

nevezi a kirohanást, és Kelemen Hunor RMDSZ-elnökhöz fordul.  

 

Emberközpontú és példaértékű Nagyváradot és Bihar megyét szeretne az RMDSZ 

2024. április 28. – maszol.ro, erdon.ro 

Leadta megyei tanácselnöki és megyei tanácsosjelölti listáját a Bihar megyei RMDSZ, és a 

nagyváradi helyi szervezet is vasárnap iktatta polgármester- és tanácsosjelölti listáját a 

választási bizottságnál. Cseke Attila megyei tanácselnökjelölt Bihart példaértékű megyévé 

tenné, míg Biró Rozália egy olyan Nagyváradot szeretne, ahol az állampolgárok vannak az első 

helyen. A jelöltdossziék leadásán mind a megyei tanács, mind a nagyváradi önkormányzat 

esetében jelen volt Kelemen Hunor, aki megköszönte Biró Rozáliának és Cseke Attilának, hogy 

elvállalták a jelöltséget. Az RMDSZ elnöke kijelentette, a Szövetség javaslatai megvalósíthatók 

és mindenki életminőségét ugyanúgy javítják, a magyarokét és a románokét egyaránt. A 

szövetségi elnök közölte, az RMDSZ-nek 280 polgármesterjelöltje van országszerte. „Biztos 

vagyok abban, hogy június 9-én legalább annyi polgármesterünk lesz, mint amennyi most is 

van. 

 

Tizenkilenc polgármesterjelöltje van az RMDSZ Szilágy megyei szervezetének 
2024. április 28. – maszol.ro 

Az RMDSZ Szilágy megyei tanácselnökjelöltje és a megyei tanácsosjelöltek hivatalosan 

benyújtották a jelentkezési dokumentációjukat a prefektúrán, kiemelve, az idei évnek óriási a 

tétje. Szilágyi Róbert-István megyei tanácselnökjelölt elmondta: ismét jelöltette magát, hogy 

az elkezdett, sikeres projekteket tovább vigyék. „Gondolok itt az úthálózatjavításokra, 
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infrastrukturális beruházásokra, de nem szabad elfelejtenünk az egészségügyben lévő 

fejlesztéseket sem, hiszen a zilahi sürgősségi kórházat nagymértékben korszerűsítettük, 

bővítettük és új, modern felszerelésekkel láttuk el. Új sürgősségi részleggel láttuk el a kórházat, 

angio központot hozunk létre, és bővítettük a járóbetegrészleget, ezáltal a zilahi kórház egész 

Észak-Erdély legmodernebb és legnagyobb sürgősségi ellátó egysége lesz. Szilágycsehben 

újraindítottuk az egészségügyi intézetet, a járóbeteg részleget. E terén rengeteg megvalósítást 

értünk el, és ezt a munkát a következő mandátumban folytatni kell. Nagy terveink vannak, 

hiszen ipari parkot létesítünk, munkahelyeket teremtve a fiataloknak, és mindazoknak, akik 

vissza akarnak jönni a Szilágyságba. 

 

„A mi dolgunk megépíteni azt az jövőt, amelyben jó lesz majd élni” – Új csapat 

áll a Kolozs megyei ifjúság élén 
2024. április 28. – maszol.ro 

Új elnök és új csapat került a Kolozs Megyei Ifjúsági Fórum, azaz a KIFOR élére: Szilágyi 

Lóránt-Márton óriási lelkesedéssel és számtalan tervvel kezdi meg munkáját a helyi fiatalok 

jövőjéért. Hogy mit is csinál Kolozs megye egyik legaktívabb ifjúsági szervezete, hogyan 

próbálják közösséggé kovácsolni a fiatalokat, és miért tartják fontosnak, hogy ez a generáció 

képviseltesse magát a döntéshozó intézményekben, arról az új elnököt faggatták. A Kolozs 

Megyei Ifjúsági Fórum (KIFOR) a Magyar Ifjúsági Értekezletnek (MIÉRT) a megyei 

tagszervezete, akik legfőbb feladatuknak azt tekintik, hogy képviseljék a Kolozs megyei fiatalok 

érdekeit a különböző döntéshozó testületekben. 

 

Átadták a Pro Urbe-díjakat Sepsiszentgyörgyön  
2024. április 28. – szekelyhon.ro 

Az utóbbi évek gyakorlatával ellentétben idén egyszerre négy sepsiszentgyörgyi személyiségnek 

ítélték oda a Pro Urbe-díjat, amelyeket a városnapok zárónapján, vasárnap adták át a Székely 

Nemzeti Múzeum Bartók Béla termében. Tóth László, Magyarország Csíkszeredai 

Főkonzulátusának vezetője, Sepsiszentgyörgy számos testvérvárosának képviselői, a helyi 

tanácsosok, korábbi Pro Urbe-díjasok, a kitüntetett díszpolgárok családtagjai és tisztelői 

jelentek meg a vasárnapi díjátadón, ahol a négy kitüntetett átvehette oklevelét, emlékérmét, 

majd nevük is felkerült a város díjazottainak nevét, fényképét tartalmazó táblára.  

 
Forró: Csak akkor fogunk tudni magyarként megmaradni, ha összetartunk, 

kiállunk a hagyományaink, kultúránk és anyanyelvünk mellett 
2024. április 27. – MTI, hirado.hu, Felvidék.ma 

Forró Krisztián a Magyar Szövetség elnöke is részt vett a CPAC budapesti rendevényének 

második napján tartott beszélgetésen, melyen a határon túli magyar közösségek vezetői 

cseréltek eszmét. A felvidéki párt elnöke arra mutatott rá, hogy Szlovákia európai uniós 
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csatlakozása, a Magyarország és Szlovákia közti határ megszűnése nagyban segítette a két 

ország viszonyának javulását. Egyetértett azzal, hogy a hagyományokhoz ragaszkodás az, ami 

megtartja a határon túli magyar kisebbségeket. “Csak akkor fogunk tudni magyarként 

fennmaradni, ha összetartunk, kiállunk a hagyományaink, kultúránk és anyanyelvünk mellett, 

és e mentén próbálunk minél nagyobb teret szerezni a helyi politikában” – szögezte le. 

 

„Kezdj okosan – ötletből vállalkozás” országos projektverseny középiskolások és 

egyetemisták részére 
2024. április 26. – Ma7.sk 

A Kezdj okosan – ötletből vállalkozás egy országos projektverseny, amelyet a Szlovákiai Magyar 

Vállalkozók Szövetsége hívott életre. Célja, hogy lehetőséget biztosítson a vállalkozások 

indítása iránt érdeklődő középiskolai, egyetemi és főiskolai hallgatók számára ötleteik, 

projektjeik megmérettetésére, vállalkozási és technológiai oldalról egyaránt. Az ötleteket 

gazdag vállalkozói és start up tapasztalattal rendelkező szakmai zsűri bírálta el. Hajnal Virág, 

a Nemzetpolitikai Államtitkárság főosztályvezetője, a szakmai zsűri egyik tagja szerint 

csodálatra méltó a diákok hozzáállása, kreativitása és eltökéltsége. Iván Tamás, a Szlovákiai 

Magyar Vállalkozók Szövetségének elnöke bizakodó a versenyt illetően, hiszen elmondta, 

annak ellenére, hogy első éven rendezték meg, húsz intézmény nevezett be Nagykapostól 

Pozsonyig. 

 

Közös ünnepi testületi üléssel kezdődött a hagyományos Komáromi Napok 

rendezvénysorozat 
2024. április 26. – Ma7.sk 

Komárom ünnepnapján, április 26-án az észak-komáromi városi önkormányzat a Tiszti 

pavilon dísztermében tartotta meg a dél-komáromi képviselőtestülettel közös ünnepi testületi 

ülését, ami a térség legjelentősebb tavaszi fesztiváljának számító Komáromi Napok mindenkori 

nyitánya. Az Összetartozás Városának a Duna jobb és bal partján fekvő részében felváltva sorra 

kerülő eseményen több díjat vehettek át a városért más-más módon munkálkodó személyek. 

Keszegh Béla, Komárom polgármestere hangsúlyozta: “Nem csak ezekben a napokban, hanem 

egész évben különféleképpen megéljük a komáromiságunkat, a városba érkezőknek pedig 

igyekszünk megmutatni azon értékeinket, amelyekre büszkék lehetünk, s amelyek nem csak 

Komárom múltját, hanem a jelenét és jövőjét is meghatározzák”. 

 

Értékes könyvek érkeztek a perbenyiki könyvtárba 
2024. április 26. – Ma7.sk 

Perbenyikben, a Mailáth-kastély dísztermében emlékeztek meg a falu neves személyiségéről, a 

166 éve, a költészet napján született székhelyi gróf Mailáth Józsefről. Az Széchényi Könyvár 

munkatársai egy listáról kiválasztott 500 könyvet az est során szimbolikusan, egy 3 könyvből 

álló, nemzetiszínnel átkötött kis csomag formájában ünnepélyesen nyújtottak át Perbenyik 

polgármesterének, Kropuch Martinnak. Cap György tavaly egy-egy példányt adományozott 
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könyveiből az Országos Széchényi Könyvtárnak. Matolay Katalin, a könyvtár főosztályvezetője 

külön megköszönte, hogy Cap György megkereste intézményüket, eljuttatva hozzájuk könyveit, 

ahogy teszik azt sokan a határontúli szerzők közül, tudatosítva, hogy a magyarságnak ez a közös 

nemzeti könyvtára. 

 

Görbe tükör, Rejtő és a Kórtalanok 
2024. április 26. – Ma7.sk 

Évente egyszer gyűlnek össze a mátyusföldi régió aktív amatőr színjátszó csoportjai, hogy 

seregszemlét tartsanak. Metzner Zoltán, Réte polgármestere, az idei seregszemle egyik 

zsűritagja nagyon jól megfogalmazta ennek a rendezvénynek a lényegét: küldetés, 

értékközvetítés, üzenet. Ezek a csapatok egyértelműen küldetést teljesítenek azzal, hogy 

magyarságukat vállalva járják a Felvidék településeit és szórakoztatják a nagyérdemű 

publikumot. Ezzel közvetítik az irodalmi értéket és üzenetüket, hogy igenis, van még szufla 

ebben a régióban, van még érték és hagyomány, amelyet érdemes művelni és védeni. A fesztivál 

fődíját idén a rétei Révisz Vidám Színpad nyerte el. Három csapatot meghívtak Szepsibe, a 

színjátszó csoportok kelet-szlovákiai országos versenyére. 

 

Ősi kinccsel gazdagodnak a mai rovásírók 
2024. április 26. – Ma7.sk 

Örvendetes, hogy sok felvidéki alapiskolában a magyarórákon legalább érintőlegesen 

foglalkoznak a rovásírással, amelynek több időt a szakköri tevékenység keretében szentelnek. 

A Palóc Társaság bő két évtizeden át volt a felvidéki rovásírás vetélkedő fő szervezője. A Covid 

miatti kényszerszünet után azonban már két tettre kész pedagógus, Salgó Gabriella és Vörös 

Hajnalka irányításával rendezték meg az Ősi Tudás – Kistérségi Rovásírás-vetélkedőt tavaly 

Érsekújvárban, idén pedig Komáromban. A köztudatba lassacskán bekerülő, a 18 év felettiek 

D kategóriájába közép- és főiskolások, valamint dolgozó fiatalok is jelentkezhettek, akár a 

Felvidéki Rovók oldalon keresztül is. 

 

Borsiban nyílt meg A Szakkör program idei első felvidéki kiállítása 
2024. április 28. – Felvidék.ma 

Április 25-én, a borsi Rákóczi-kastély konferenciatermében nyílt meg A Szakkör program 

2023/2024-es évadának foglalkozásait lezáró első kiállítás a Felvidéken. A Nemzeti 

Művelődési Intézet tárgyalkotó kézműves programjába a határon túli magyar szakköri 

közösségek már a program indulásától kezdve (2021) bekapcsolódtak. Az idei évben összesen 

582 határon túli szakköri közösség működik közel 3000 résztvevővel, ebből 74 csoport a 

Felvidéken. Összesen 18 szakkör közül választhattak a programban résztvevők. A borsi 

kiállításon 4 szakköri közösség alkotásaiból láthattak ízelítőt az érdeklődők: bútorfestés, 

gyöngyfűzés, natúr kozmetika és makramé. A szakköri foglalkozások Imregen és Borsiban 

zajlottak, tavaly októbertől mostanáig. 

 

 

https://ma7.sk/tajaink/gorbe-tukor-rejto-es-a-kortalanok
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Görgei tábornok a magyar hadtörténelem legkiemelkedőbb alakja 
2024. április 27. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

A Felvidéki Huszár és Hagyományőrző Egyesület szervezésében délután érkeztek a 25. 

Felvidéki Tavaszi Emlékhadjárat résztvevői Szőgyénbe Görgei Artúr mellszobrához, ahol 

szónoklattal, kultúrműsorral, koszorúzással és díszőrséggel emlékeztek személyére, az 1849-es 

év tavaszának dicső hadi eseményeire, győztes csaták sorozatára. „A Felvidéki Tavaszi 

Emlékhadjárat ötletgazdáinak és szervezőinek célja az volt, hogy a hősi katonai cselekedetekre 

emlékezzünk és emlékeztessünk. Aki nem tudja, mire emlékezünk, annak ezt el kell mesélni, 

magyarázni. Ezt tartjuk mi hagyományőrzők a feladatunknak” – mondta Dr. Vass László 

hagyományőrző ezredes Szegedről. Kitét arra, a Görgei tábornok vezette tavaszi hadjárat volt 

a szabadságharc csúcspontja, fényes magyar győzelmekkel. 

 

Berényi: Európában irányváltásra van szükség, június 8-án ezt megtehetjük! 
2024. április 28. – Felvidék.ma 

Berényi József egy hete részt vett a Régiók Bizottságának plenáris ülésen Brüsszelben, melyet 

az Ukrajna Európai Uniós bővítése kapcsán szerveztek. Ekkor nem kapott szót, azonban 

pénteken az intézmény egyik szakbizottságának ülésén Európa népességcsökkenéséről szóló 

anyag megvitatásakor viszont elmondhatta, hogy a tradicionális családok támogatásával lehet 

a leghatékonyabban ösztönözni a gyermekvállalást. A progresszív liberális kollégák a téma 

kapcsán megint gendereztek egy nagyot, s a tradicionális család fogalmát pedig már-már 

nevetségessé igyekeztek tenni. Ismét beigazolódott: Európában irányváltásra van szükség. 

Június 8-án ezt megtehetjük! – húzta alá a közösségi oldalán közzétett felszólalásában. 

 

Testvértelepülések: miről szól a kapcsolat? 
2024. április 28. – Ma7.sk 

Április utolsó vasárnapja a testvérvárosok világnapja. A magyar nemzetpolitikai államtitkárság 

is meghirdette a testvértelepülési kapcsolatok erősítését az elszakított nemzetrészek községei, 

városai, illetve az anyaországi települések között. Pályázati úton segíti is a közösségi, illetve a 

gazdasági kapcsolatok kialakítását, fenntartását és fejlesztését. A Párkány környéki falvak 

szinte mindegyike szoros kapcsolatokat ápol anyaországi párjával. Jól működik a térségben az 

Ister-Granum eurorégió és az ebből kinövő Ister-Granum Európai Területi Társulás. A 

kulturális együttműködés mellett gazdaságilag is összefonódnak a határ menti területek, ebből 

az együttműködésből is számos új testvértelepülési kapcsolat született már. 

 

Átadták a Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége díjait 
2024. április 28. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó 

A hétvégén zajlik Rozsnyón a Szlovákiai Magyar Pedagógusok XXIX. Országos Találkozója, 

melynek keretében szombat este átadták a Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége által 

alapított díjakat. Az idén a Felvidéki Magyar Pedagógus Díjat Fodor Attila, a komáromi 

Comenius Pedagógiai Intézet igazgatója kapta. A Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége 
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díjai a legmagasabb hazai szakmai elismerésnek számítanak, a Felvidéki Magyar Pedagógus 

Díj mellett öt kategóriában kerültek kiosztásra olyan pedagógusok számára, akik jelentős 

nevelői és oktatási eredményeket értek el, sikeresek alkalmazzák a pedagógiai módszereket az 

oktatásban, a tehetséggondozásban vagy a nevelés területén, a pedagógiai-közéleti 

tevékenységükkel példával szolgálnak környezetük számára, illetve közösségünk értékeinek 

gyarapításán fáradoznak. 

 

Átadták a város elismeréseit Dunaszerdahelyen 
2024. április 28. – Ma7.sk 

A Dunaszerdahely Város Díszpolgára cím mellett sor került a Pro Urbe-, a Pro Urbe Juvenis- 

és a Pro Urbe Educatione-díjak, továbbá a polgármesteri díjak és oklevek átadására is. A 

nagycenkiek tiszteletük jeléül XVI. századbeli viseletben a színpadon is megmutatkoztak. A 

Dunaszerdahely Város Díszpolgára címet Dobrovits Mihály professzornak adományozták a 

Vámbéry Tudományos Kollégium kezdeményezéséért, a Vámbéry Polgári Társulás 

munkájának sokéves segítéséért, továbbá Vámbéry Ármin emlékének negyed évszázada tartó 

dunaszerdahelyi ápolásáért a Vámbéry-napok és a Vámbéry Tudományos Konferencia 

rendezvényeken. 

 

Egy csipet Kárpátalja Zselízen 
2024. április 28. – Ma7.sk 

Az Egy csipet Kárpátalja Felvidékre – kárpátaljai irodalmi és kulturális élet a háború 

árnyékában című rendezvényt – a Csemadok zselízi alapszervezete és a Sacher Polgári Társulás 

nevében – az a szintén kárpátaljai Bíró Bernadett szervezte, aki 2023 októberétől a Petőfi 

Sándor Program ösztöndíjasaként Zselízen tevékenykedik, emellett a Mathias Corvinus 

Collegium (MCC) Kárpátaljai Közéleti Vezetőképzőjének a hallgatója. A rendezvényen 

bemutatkozott Dupka György, Shrek Tímea és Sz. Kárpáthy Kata, továbbá Györkené Csákány 

Marianna és Ivaskovics József jóvoltából megzenésített versek is elhangzottak. 

 

A veszélyeztetett nyelv virágzik ki igazán - nagyinterjú Balázs Gézával 
2024. április 28. – Ma7.sk 

Trianon bő száz éve következett be. Az első ötven év nem volt nyelvi szempontból annyira 

tragikus. Nem indult el nyelvi szétfejlődés. Az elmúlt fél évszázadban azonban felgyorsult a 

folyamat – mutat rá Balázs Géza. “Az elmúlt ötven évben a magyar nyelv határai omladoznak, 

a magyar nyelv szórványosodik (egy szerző azt mondja: „szivacsosodik”), visszaszorul a 

határon túl mindenhol, különböző mértékben. De ha valahol nagyon tiltják a használatát, ott 

érvényesül Sütő Andrásnak egy gondolata: „a veszélyeztetett nyelv virágzik ki igazán” – 

mondta, majd hozzátette “Két olyan tömböt látok, ahol hosszú távon fenn tud még maradni. 

Székelyföldön szinte biztos, hogy magyarul fognak beszélni, és valószínűleg így lesz a 

Csallóközben, illetve a Bodrogközben is. Ahol tömbben élnek, ott van esély a magyar nyelv 

hosszú távú fennmaradására, ám ahol szórványban vannak, ott  vissza fog szorulni.” 
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„Szabadkán megvagyunk!” 
2024. április 28. – PannonRTV 

A szükséges ezer helyett 1479 aláírást gyűjtött a Vajdasági Magyar Szövetség Szabadkán, a lista 

indulásához az önkormányzati választásokon - tette közzé közösségi oldalán dr. Pásztor Bálint. 

A VMSZ elnöke megköszönte a támogatást, illetve emlékeztetett arra, hogy több vajdasági 

önkormányzat területén hétfőn és kedden még gyűjtik az aláírásokat. Dr. Pásztor Bálint 

hozzátette, holnap reggel adják át a listát Szabadkán a választási bizottságnak.  

 

Tekintélyőrző, toleráns légkör 
2024. április 27. – Magyarszo.rs 

Megválasztották a tartományi képviselőház elnökévé Juhász Bálintot, a Vajdasági Magyar 

Szövetség Intézőbizottsága elnökét és a Prosperitati Alapítvány eddigi ügyvezetőjét a csütörtöki 

ülésen a vajdasági képviselők. A személye kapcsán lefolyt parlamenti vita nem volt hosszú, az 

ellenzék részéről azonban komoly vádak is elhangzottak. Ezekre, valamint a következő 

mandátum kapcsán felmerülő témákra is rákérdeztünk beszélgetésünk során, a hivatali eskü 

letételét követően. Most, percekkel a megválasztását követően, mit tart a legnagyobb 

kihívásnak vajdasági parlamenti elnökként? – Egy változó világban élünk, amelynek Vajdaság 

Autonóm Tartomány is része. Szerbiával együtt rengeteg kihívás van előttünk: biztonsági 

kérdések, energiahelyzet, gazdasági kihívások. Itt, Vajdaságban, arra teszünk kísérletet, hogy 

a rendelkezésre álló hatásköröket és forrásokat a polgárok boldogulása szolgálatába tudjuk 

állítani. Az oktatási intézményekre, a mezőgazdasági termelőkre, a gazdasági szereplőkre, a 

civil egyesületekre, a művelődési egyesületekre is gondolok, a cél mindenkinek a boldogulása. 

 

A Fejsztámer Róbert által vezetett VMSZ-listát mintegy 500-an támogatták 
2024. április 28. – PannonRTV 

Csupán két óra lefogása alatt mintegy 500 támogatói aláírást gyűjtött össze a VMSZ 

magyarkanizsai községi szervezete. Ennek köszönhetően már szombat este át is adták azokat a 

Magyarkanizsai Választási Bizottságnak. A helyi VMSZ listavezetője a június másodikán 

esedékes önkormányzati választáson Fejsztámer Róbert. A 29 nevet számláló listán a tapasztalt 

politikusokon kívül tanárok, földművesek és vállalkozók is helyet kaptak. A VMSZ 

magyarkanizsai listavezetője Fejsztámer Róbert, őt újvári Újvári Zsombor, dr. Pajor Margit, 

Dencs Valéria és Pletikoszity Tibor követik. Újvári Zsombor, önkormányzati képviselőjelölt, 

VMSZ, Magyarkanizsa: „Nagyon nagy munkán vagyunk túl, ugyanis ma két órán keresztül 

gyűjtöttük az aláírást, három helyszínen: Oromon, Horgoson és Magyarkanizsán. A tervezett 

300-350 aláírás helyett 500-at gyűjtöttünk, ugyanis a polgárok folyamatosan jöttek, 
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támogattak minket, és nagyon jóleső érzés tudni, hogy ennyire nagy a támogatottsága a 

magyarkanizsai községi VMSZ-nek.” 

 

Zentán is elsőként adta át a VMSZ a támogatói aláírásokat 
2024. április 28. – PannonRTV 

Zentán elsőként adták át a Vajdasági Magyar Szövetség – Dr. Pásztor Bálint listát szombat este, 

valamivel hét óra után. Zentán is elsőként adta át a VMSZ a támogatói aláírásokat Az azt 

megelőző órákban, délután háromtól hatig, a támogatói aláírásokat gyűjtötték a helyi VMSZ 

irodában, illetve a községhez tartozó falvakban, Felsőhegyen, Bogarason, Kevin és Tornyoson, 

a helyi közösségekben és művelődési házakban. 

 

Torontálvásárhelyen is gyűjti a támogatói aláírásokat a VMSZ 
2024. április 28. – PannonRTV 

Torontálvásárhelyen is gyűjti a VMSZ a támogatói aláírásokat a június másodikán esedékes 

szerbiai önkormányzati választásokra. A torontálvásárhelyi lakosok nagy számban jelentek 

meg, hogy aláírásukkal továbbra is támogassák a VMSZ eddigi és jövőbeli munkáját. (…)Csanki 

Rozália: „Hát úgy gondoltam én is, hogy aláírok, mint a többi, és megköszönjük a VMSZ-nek a 

közreműködését, a falu szépítésében, és rájuk szavazok, és további sok sikert kívánok a 

munkájukhoz, a mi falunk segítségére.” 

 

Európa-bajnoki ezüstérmes a szabadkai bokszolónő 
2024. április 28. – PannonRTV 

Ezüstérmet szerzett az ökölvívó Európa-bajnokságon a szabadkai Nagy Varga Krisztina. A 

bokszolónő a 48 kilogrammos kategóriában állhatott fel a dobogó második fokára a Belgrádban 

megrendezett kontinenstornán. A szerb csapat egyébként kiválóan szerepelt a hazai rendezésű 

EB-n, ugyanis összesen 11 érmet, köztük három aranyat zsebeltek be. 

                       
Az ukránok szándékosan titkolják a kárpátaljai magyarok létszámát 
2024. április 29. – Magyar Nemzet 

Az ukránok tudatosan nem tartottak 2001 óta népszámlálást. Azt sem lehet tudni, hogy 

Ukrajnának hány lakosa van. „Magyarországnak nemcsak a kárpátaljai nemzetrészre kell 

gondolnia, hanem az összes határon túli magyarra is. Mert ha Ukrajna, az ottani magyaroknak 

a jogfosztásával beléphet az EU-ba, akkor ez lesz a mérce, akkor a többi országban is 

megnyirbálhatják a magyarság jogait” – mondta a Magyar Hírlapnak Brenzovics László, a 

Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) elnöke, aki részt vett a múlt héten az 

Alapjogokért Központ által szervezett budapesti Konzervatív Politikai Akció Konferencia 

(CPAC) rendezvényen.  
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KISZó-kérdés: Lesz-e eredménye az új mozgósítási törvénynek? 
2024. április 27. – KISZo.net 

Ahogy az borítékolható volt, az elmúlt héten Volodimir Zelenszkij ukrán elnök aláírta a 

mozgósításról szóló törvényt, ami május 16-án lép hatályba. A parlament által – hosszú vajúdás 

után – április 11-én elfogadott jogszabály megerősíti a hadköteles korhatár 27 évről 25 évre 

csökkentését, és eltörli a „korlátozottan alkalmas” státuszt, továbbá minden hatkötelesnek – 

aki eddig nem tette meg – 60 napja lesz, hogy aktualizálja személyes adatait a területileg 

illetékes toborzóközpontban. Az egyre rosszabb háborús helyzet közepette Kijev a mozgósítási 

törvény átírásával kíván még több katonára szert tenni. Zelenszkij korábban kijelentette: 400-

500 ezer új katonára van szükség, ugyanakkor ezen kijelentését később úgy módosította: 

„egyelőre nincs szükség félmillió ukrán mozgósítására.” Hatósági becslések szerint a külföldre 

menekült milliók mellett a lezárt határokon belül, az ország területén legkevesebb hárommillió 

ukrán hadköteles korú férfi bujkálhat a toborzóbiztosok elöl. A szigorítással épp a mozgósítás 

alól kibújni próbálókat szeretnék kiszűrni.  

 

Beregszászban turnézik Szabó Balázs, magyarországi énekes 
2024. április 27. – Kárpátalja.ma 

Kárpátaljára érkezett Szabó Balázs, magyarországi gospelénekes, aki a Kárpátaljai Baptista 

Jótékonysági Alapítvány meghívására több beregszászi iskolában is fellép a napokban. Szabó 

Balázs, a magyar kortárs gospel zenei élet egyik legjelesebb és legkedveltebb képviselője, 2010-

ben kezdett önálló produkcióba. Többszörös Szikra-díjas előadóművész, zeneszerző, 

dalszövegíró, műfordító, producer. Előadásait jól jellemzi a könnyed, közvetlen, személyes 

hangulat, a fiatalos, érthető, modern nyelvezet, amivel nemcsak saját élettörténetét osztja meg 

a diáksággal, hanem hitéről is beszél. Kárpátalján már több alkalommal megfordult, de most 

első alkalommal lépett fel iskolások előtt, elsőként a beregszászi Kossuth Lajos Líceumban. 

 

Tudományos sikerek a Rákóczi-főiskolán 
2024. április 26. – Kárpátalja.ma 

Ukrajna Oktatási és Tudományos Minisztériumának Minősítő Bizottsága 2024. február 24-én 

hozott döntést a tudományos címek és fokozatok odaítéléséről. Ennek eredményeként a II. 

Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola három docenssel gazdagodott. Dr. Margitics 

Katalin, dr. Loszkorih Gabriella és dr. Tyahur László docensi címet szerzett. A folyamat első 

lépésében a felsőoktatási intézmény tudományos tanácsa ítéli meg, hogy a jelölt alkalmas-e a 

docensi cím odaítélésére. Ha a jelölt megfelel a kritériumoknak, és a tanács alkalmasnak ítéli, 

akkor a jelölt pályázati anyagát továbbítják Ukrajna Oktatási és Tudományos 

Minisztériumához a cím hivatalos jóváhagyására. 
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Felvidéken a kortárs kárpátaljai irodalom 
2024. április 28. – Kárpátalja.ma 

Egy csipet Kárpátalja Felvidékre. Zenés irodalmi találkozót tartottak a Nyitra megyei Zselízen 

a Magyar Házban április 27-én. A rendezvényt a Csemadok Zselízi Alapszervezete és Sacher 

Polgári Társulás szervezte meg. A délutánon kárpátaljai magyar tollforgatók és zenészek 

mutatkoztak be a felvidéki közönségnek. A művészeket a szintén kárpátaljai Bíró Bernadett 

rendezvényszervező, a Mathias Corvinus Collegium (MCC) Kárpátaljai Közéleti Vezetőképző 

hatodik évfolyamos hallgatója fogadta, aki 2023 óta a Petőfi Sándor Programnak köszönhetően 

végez kulturális tevékenységet Zselízen a helyi Csemadoknál. 

 

A Szakkör program alkotásaiból nyílt kiállítás Nagyberegen 
2024. április 28. – Kárpátalja.ma 

A Pro Cultura Subcarpathica által koordinált szakköri foglalkozások anyagaiból nyílt kiállítás 

a Nagyberegi Tájházban április 26-án. A Tájházak és szabadtéri múzeumok napjával 

egybekötött megnyitó kiváló alkalmat adott arra, hogy szélesebb közönség is megtekinthesse 

az elmúlt hónapok munkájának eredményét. A Nemzeti Művelődési Intézet és a Népművészeti 

Szervezetek Egyesülete 2020-ban hagyományőrző szakköröket indított. A tevékenységüket a 

külhoni magyar területekre is kiterjesztették, ahol oktatóvideók és szakavatott vezetők 

segítségével sajátíthatták el a résztvevők többek között a mézeskalács készítést, gyöngyfűzést, 

hímzést. A mintaprogramhoz a Pro Cultura Subcarpahica civil szervezet is csatakozott. 

 
 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. április 26. – Kossuth Rádió 

 

Romániában a június 9-i helyhatósági választások jelöltjeinek iktatása április 30-án lezárul. 

Május 8-án véglegessé válnak a helyhatósági választásokon induló jelöltek, és a választási 

kampány május 10-én kezdőik. Soós Zoltán Marosvásárhely polgármestere - aki függetlenként 

újabb mandátumért indul a választásokon - csütörtökön iktatta jelöltségét a helyi választási 

irodában. A szükségesnél jóval több támogató aláírást sikerült összegyűjtenie, ami a polgárok 

bizalmát jelzi.  

 

A héten benyújtották indulási szándékukat a június 9-i helyhatósági választásokon az RMDSZ 

aradi polgármester- és képviselő-, illetve megyei tanácselnök- és tanácsosjelöltjei. A magyar 

érdekvédelmi szervezet jelenlegi politikai súlyának megtartását tűzte ki célul Arad megyében 
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és a megyeszékhelyen, szerencsés esetben pedig Aradon az egyik alpolgármesteri tisztséget is 

szeretné visszaszerezni négy év szünet után.  

 

Székelyudvarhelyen magyar-magyar verseny lesz a júniusi helyhatósági választáson, négy 

erdélyi magyar párt indít polgármester-, illetve önkormányzati képviselőjelöltek. Szakács Pál 

István, az RMDSZ polgármesterjelöltje. Gálfi Árpád, Székelyudvarhely jelenlegi polgármestere 

pedig az újonnan alakult Székelyudvarhelyért párt jelöltjeként indul a polgármesteri székért.  

Az Erdélyi Magyar Szövetség, valamint a Magyar Polgári Erő három nap múlva hozza 

nyilvánosságra jelöltjeit.  

 

Hogyan érvényesülnek a nyelvhasználati jogok erdélyi önkormányzatokban - erről készített 

felmérést a Bálványos Intézet és a Transylvanian Inquiry. Az eredmények alapján jelentősen 

visszaesett a magyar nyelvhasználat helyzete az elmúlt 15 évben, annak ellenére, hogy 2019-

ben érvénybe lépett Adminisztratív Kódex, miszerint minden olyan településen, ahol a 

magyarok aránya eléri a 20 százalékot, jogukban áll anyanyelvüket használni az önkormányzati 

intézményekben. Az adatfelvétel azon a 323 településen készült, ahol kötelező érvényűek a 

törvény rendelkezései.  

 

Tárgyalástechnika, politikai helyzetelemzés, oktatásügy, politikai beszéd… Ezek voltak a fő 

témái az Mathias Corvinus Collegium által szervezett Kárpátaljai Közéleti Vezetőképző 5. 

képzési hétvégéjének. A szervezők hangsúlyozták: fontos, hogy a helyi magyar közösség minél 

képzettebb utánpótlással rendelkezzen.  

 

Szent György napja a néphagyomány szerint a tavasz első, és az állatok kihajtásának napja. 

Zentán ilyen idő táján tartják a Birkanyíró- és birkapörköltfőző fesztivált. Idén 21. alkalommal, 

az évszakhoz képes hideg időben, de nagyon sokan voltak kíváncsiak a versenyzőkre, a 

birkákra, és a pörkölte is.   

 

Kárpát-medence 
2024. április 28. – M1 

 

Kárpát-medencei huszártalálkozó Zetelakán 

 

A gazdagon zsinórozott egyenruhában, vállukon átvetett mentével, oldalukon karddal és 

tarsollyal felsorakozó huszárok a méltóságteljes és összehangolt díszelgést gyakorolják. A 14. 

Huszárakadémián résztvevő Kárpát-medencei bandériumok tagjai a házigazda település, 

Zetelaka központjában katonás fegyelemmel veszik át a díszelgés fontosabb mozzanatait. 

 

Négygenerációs családi vállalkozás 

 

A kőfaragás egyike az emberiség legrégebbi mesterségeinek. A 13. században terjedt el a 

címerdíszes sírkő, azóta a kőfaragók munkájának egy része kegyeleti célból készül. A délvidéki 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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Kádas családban a kőfaragás iránti ragaszkodás apáról fiúra, illetve vőre száll, immár négy 

generáció óta. A műhely udvarában még akad olyan sírkődarab, amely a régi időket idézi, 

amikor még a véső és a kalapács volt a kőfaragó legfőbb szerszáma, de olyan gépek is működnek 

itt, amiket még Csaba nagyapja késztett. Napjainkban - a gépesítésnek köszönhetően - már 

nem hónapokig készül egy-egy alkotás. A versenyképesség megőrzésének egyik legfontosabb 

feltétele a mai világban a korszerű eszközök, berendezések használata. A fejlesztésekben 

jelentős szerepet vállalt a Prosperitati Alapítvány. 

 

Életet jelentő fák – Közösségi faültetés Gyergyóban 

 

Az eső és az alig három celsius fok sem tudta kedvét szegni annak a kis csapatnak, amely közel 

száz, őshonos almafacsemete ültetésére vállalkozott Gyergyóditró határában április egyik 

reggelén. A község csatlakozott Hargita Megye Tanácsának programjához, mely az Életet 

jelentő fák Hargita megyében nevet viselő kampány része és célja ötvenezer fenyő- és 

gyümölcsfa csemete elültetése a megyében. 

 

Népviselet napja Rozsnyón 

   

Fiatalok és idősek, nők és férfiak, táncosok és hagyományőrzők egy-egy saját ruhadarabbal 

fejezik ki, mennyire fontos számukra a népviselet, a hagyomány, ami nemcsak a múltunk, de a 

jelenünk részét is képezi. Szoknyák, blúzok, mellények, ingek, kalapok, cipők és csizmák, mind-

mind a magyar kultúrát hirdetik, amit ha viselünk, tartást ad, egyfajta itthon vagyok érzést. A 

felvidéki Rozsnyón sokak számára fontos a népviselet, egyre gyakrabban mutatkoznak benne, 

s teszik ezt nem csak a Népviselet napján. 


